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امام سجاد)ع(: 
 حق كسی كه به تو نيكی كرده، این 
است كه از او تشكر كنی و نيكی اش را 
به زبان آورى و از او به خوبی یاد كنی 
و ميان خود و خداى عزوجل برایش 
خالصانه دعا كنی، هرگاه چنين كردى 
بی گمان در پنهان و آشكار از او تشكر 
كرده اى، س�پس اگر روزى توانستی 

نيكی او را جبران كنی، جبران كن. 
امالي)صدوق(، ص 372

نويد پارسا    ديده بان

سرپرست شبكه »اميد« منصوب شد
    خبر

معاون سيما در حكمي روح الله رجبي را به عنوان سرپرست 
شبكه اميد منصوب كرد. 

به گزارش »جوان« به نقل از پايگاه اطلاع رساني سیما، حمید 
شاه آبادي، معاون سیما در حكمي روح الله رجبي را به عنوان 
سرپرست شبكه امید منصوب كرد.  در حكم حمید شاه آبادي 

خطاب به رجبي آمده است: 

»توجه جدي رس��انه به عنوان ي��ك مربي اثرگذار به گس��تره 
نوجواني، اقتض��ا مي كند كه تولید و پخ��ش برنامه هاي مفید و 
جذاب در جهت پرورش معنوي، فكري، رواني و اجتماعي نوجوان 
تراز جمهوري اسلامي ايران از مهم ترين اقدامات و اولويت هاي 
رسانه ملي است.  در اين حكم همچنین از زحمات مهدي سالم 

در مدت تصدي اين مسئولیت قدرداني شده است. 

   فرزین ماندگار
تبعيت از سينماي فرانس�ه موضوعي است 
كه گرچ�ه از دهه60 ردپاي آن در س�ينماي 
ایران دیده مي شود اما در دولت قبل به ویژه 
در دوره ریاست حجت الله ایوبي به یك روند 
تبدیل شد كه فربه شدن سينماي موسوم به 
هنر و تجربه یكي از نش�انه هاي بارز آن بود. 
حالا محمد خزاعي، رئيس سازمان سينمایي 
دولت رئيسي به طور صریح به روندهایي كه 
خود را با س�ينماي فرانس�ه تنظيم مي كرد 
حمله كرده و از تغيير ریل س�ينما به سمت 
ملي ش�دن و ایراني شدن س�خن مي گوید. 
محمد خزاعي در حاشیه اختتامیه پانزدهمین 
جشنواره »سینماحقیقت« در جمع خبرنگاران 
درباره برگزاري همزمان جشنواره ملي و جهاني 
فیلم فج��ر، تع��داد فیلم هاي درح��ال اكران و 
همچنین فیلم هايي كه دوباره مورد بازبیني قرار 
گرفتند، توضیحاتي ارائه ك��رد كه در نوع خود 
راهبردي به نظر مي رسند، مي توان امیدوار بود 
در صورت تحقق اين وعده ها شاهد ترمیم برخي 
انحرافات در جريان سازوكارهاي سینما باشیم. 

    ما با فرانسه خودمان را تنظيم نمي كنيم
خزاعي در پاس��خ به س��ؤالي درباره پیوس��تن 
جشنواره جهاني فجر به فیاپف و اينكه مديران 
قبلي توانسته بودند تأيید پیوستن اين جشنواره 
به اين مركز را بگیرند و شايد با برگزاري در زمان 
ديگري اين امكان از بین برود، توضیح مي دهد: 
براي من بیشتر جشنواره بین المللي فیلم فجر 
مهم است كه مردم بیايند و در كنار هم باشند. 
همچنین فیلمس��ازاني كه با ما همسو هستند 
از سراس��ر جهان در ايران حضور پیدا كنند. ما 
قرار است مسیر خودمان، مسیري را كه درست 
است برويم، حالا اگر توانستیم در كنارش يك 
چیزهاي��ي را هم حفظ كنیم، ب��راي آن تلاش 
خواهیم كرد. به نظرم ما درگی��ر اينكه در كجا 
به ما مجوز داده خواهد ش��د و با چه شرايطي، 
نبايد بشويم. شما وقتي شرايطي را كه دوستان 
اعلام كردند بررسي مي كنید، در بعضي مسائل 
توهین آمیز اس��ت، توهین به يك ملت و كشور 
است. شما حتي بايد براي برگزاري جشنواره با 
انتخابات رياست جمهوري فرانسه هم هماهنگ 
باشید. جشنواره فجر، جشنواره ملي و بین المللي 
ماس��ت و ما تصمیم مي گیريم نه كس��اني كه 
در خارج از كشور هستند. دس��تاوردهاي اين 

جشنواره نیز براي كشور ما خواهد بود. 
جش��نواره فیلم فجر از س��ال ۱4۰۱ به صورت 

بین المللي برگزار خواهد شد و با تجمیع شدن 
اين رويداد، تنها اتفاقي كه رخ خواهد داد، زمان 
برگزاري آن از ارديبهشت ماه به بهمن ماه است. 
پیش از اين هم دوره بعدي جشنواره جهاني فیلم 
فجر سال ۱4۰۱ برگزار مي شد و ما فقط زمان اين 
رويداد را تغییر داديم و آن را به بهمن ماه منتقل 
كرديم. خیلي از برنامه هاي آن جشنواره در كنار 

جشنواره ملي اجرا خواهد شد. 
    عدالت فرهنگي را در همه كشور محقق كنيم

رئیس س��ازمان س��ینمايي به اين نكته اشاره 
مي كند كه من معتقدم همه انرژي خود را بايد 
روي جش��نواره خودمان بگذاريم كه 4۰سال 
سابقه دارد. برگزاري همزمان جشنواره جهاني 
و ملي فجر، س��ینماي مل��ي و بین المللي ما را 
تقويت خواهد كرد. غی��ر از ماجراي بازاريابي و 
خريد فیلم ها توسط ش��ركت ها و كمپاني هاي 
خارجي شما مي بینید كه به رغم تلاش ها و رفت 
و آمد ه��اي میهمانان خارج��ي اتفاقي نیفتاده 
است. شما مطمئن باش��ید اين دامنه ارتباطي 
ادامه خواهد داش��ت و براي آن كسي كه طلبه  
سینماي ايران باش��د، اين امكان بیش از پیش 
فراهم خواهد بود. من اعتقاد دارم جشنواره بايد 
وقتي برگزار شود كه نتايجي براي سینماي ايران 
به همراه داشته باشد. در حوزه كوتاه، مستند و 
حرفه اي ما جشنواره هاي خیلي خوبي داريم و 
كنار اينها چند ده جش��نواره ديگر داريم كه در 
كشور برگزار مي شوند. اگر جشنواره ها هدفمند 
ش��وند، قطعاً از آنها حمايت خواهیم كرد. من 
معتقدم تا جايي كه امكان دارد جشنواره ها بايد 
از تهران خارج ش��وند تا بچه هاي شهرستان ها 
و مردم سراسر كش��ور از اين ظرفیت فرهنگي 
استفاده كنند. ما وظیفه داريم اين شعار عدالت 
فرهنگي را در همه كش��ور محق��ق كنیم، اين 
موضوع يعني زيرس��اخت ها، تولید و برگزاري 
مجامع و جش��نواره ها بتواند در شهرس��تان ها 

گسترش يابد. 
خزاع��ي درب��اره فیلم هايي ك��ه در دولت قبل 

پروانه نماي��ش گرفته اند نی��ز اينگونه توضیح 
مي دهد: بح��ث پروانه نمايش مج��دد مطرح 
نیست، بازبیني ما از اين جهت است كه ببینیم 
چه فیلم هايي هستند، چون در جريان موضوع 
آنها نیس��تیم. كمیته اي تعیین شده است اين 
فیلم ها را ببینند و برخي را هم ديده اند. برخي 
از اين فیلم هايي كه در حال اكران هستند، جزو 
همان دسته فیلم هايي هستند كه پروانه نمايش 
داشتند و بازبیني مجدد شده اند و شرايط اكران 
آنها فراهم شد. برخي از اين فیلم هاي بازبیني 
شده، فیلم هايي هستند كه حتي مطالبي را كه 
شوراي قبلي به آنها اعلام كرده است هم رعايت 
نكرده اند. من خودم ديدم ك��ه مثلًا به صورت 
مكتوب در جلسه شوراي قبلي به فیلمساز اعلام 
شده كه شما بايد اين اصلاحات را انجام دهید، 
ول��ي الان مي بینم همان اصلاح��ات هم انجام 
نشده و دوس��تان مي خواهند بدون اصلاحات 
فیلم هاي خ��ود را اك��ران كنن��د. دو مورد هم 
وجود دارد كه داريم كمك مي كنیم ش��رايطي 
براي اكران آنها فراهم شود و ببینیم مي توانیم 

راهكاري براي آن پیدا كنیم يا خیر. 
    سياست ما تعامل است 

به گفته مسئول سینمايي دولت سیزدهم، نیت 
ما در اين دولت تعامل اس��ت، يعني فیلمس��از 
بیايد، جلسه بگذاريم، مش��ورت كنیم و در اين 
تعامل بتوانیم مشكل را حل كنیم. سیاست ما 
به هیچ عنوان سیاس��ت بازدارنده يا نگهدارنده 
نیست و اگر اين اتفاق هم رخ دهد، براي اولین 
بار نیس��ت و خیل��ي از فیلم ه��ا در دولت هاي 
مختلف ش��رايط اكران پیدا نكردند. من خودم 
شخصاً نگران سرمايه هاي فیلمسازان و شنواي 
دغدغه آنها هس��تم. اگر بتوانم ب��ا محتوا كنار 
بیايم، صددرصد حمايت مي كنم كه اين فیلم ها 
اكران ش��وند. مهم ترين بحث م��ا در اين دوره 
محتواس��ت. حذفیات ما در حوزه انديشه، نقد 
گفتماني و آس��یب هاي اجتماعي نخواهد بود. 
آيین نامه هاي پروانه س��اخت و پروانه نمايش 
كاملًا مدون ش��ده اند و ب��ه زودي اعلام خواهد 
شد. ما هیچ چیزي اضافه يا كم نكرده ايم و اين 
4۰س��ال مرور قوانیني را كه در سینماي ايران 
بود و اجرا نمي ش��د، درآورديم و مدون كرديم، 
يعني ما قانون جديد نگذاشتیم و فقط شرايط را 

قانونمندتر كرديم. 
   شوخي با سطحي ترین مسائل جنسي ممنوع
خزاعي در ادامه مي گويد: اين را عرض كنم كه 
در يك موضوع من ش��خصاً ايس��تادم و آن هم 
فیلم هايي اس��ت كه شوخي با مس��ائل ديني، 
انقلاب و سطحي ترين مسائل جنسي مي كنند. 
اين فاكتورهاي شخصي من است و من همانطور 
كه اهل خانواده سینما هستم، شخصاً هم آدم 
خانواده محوري هستم. كسي كه اهل خانواده 
اس��ت بايد حواس��ش به خیلي از مسائل باشد. 
اين ماجرا هم نه سیاسي است نه اجتماعي. اين 
خواسته كل ملت ايران اس��ت كه هرجا به من 
مي رسند آن را مطرح مي كنند. همه فیلمسازان 
و رس��انه ها هم از من خواس��تند كه چرا اعلام 
نمي كنید. اين تعداد هم در حال حاضر بس��یار 
اندك است كه سعي داريم با گفتمان آنها را حل 

كنیم، مگر اينكه خودشان راضي نشوند. 

رئيس سازمان سينمایي مطرح كرد

سينماي ايران را با فرانسه تنظيم نمي كنيم 
 »جشنواره فجر« جشنواره ملي و بين المللي ماست و ما تصميم مي گيریم نه كساني كه در خارج از كشور هستند

برخي شرایط جشنواره جهاني فجر توهين آميز بود

خزاع��ي: مهم تري��ن بح��ث 
ما در اين دوره محتواس��ت. 
حذفيات ما در حوزه انديشه، 
نقد گفتماني و آس��يب هاي 
اجتماع��ي نخواه��د ب��ود

      فیلم

     نشر

دبير پانزدهمين جشنواره بين المللي »سينما حقيقت«:

فيلم مستند از فاخرترین رگه هاي حياتي تلویزیون است
   سيدمرتضي ذاكر

دبير جشنواره سينما حقيقت ضمن اشاره به اینكه تلویزیون 
مهم ترین پایگاه براي مستند است، معتقد است: مستند از 
فاخرترین رگه هاي حياتي تلویزیون محسوب مي شود و باید 
متناسب با همين هویت و شكل مستقل خود به نمایش دربياید. 
محمد حمیدي مقدم، دبیر پانزدهمین جشنواره سینما حقیقت درباره 
واقعي بودن و اصالت داشتن اتفاقات رخ داده در فیلم هاي مستند گفت: 
در جشنواره  امسال سینما حقیقت و ديگر جشنواره هاي بین المللي 
پیرامون اين موضوع بسیار صحبت شد كه آيا مستندها واقعي است يا 
كارگردان دخل و تصرفي در سوژه ها داشته است؟ اينها بحث جديدي 
در سینماي مستند است. گاهي اوقات مستندهايي كه از كشورهاي 
مختلف به جش��نواره هاي خارجي مي روند و بیننده از اتفاق پشت 
دوربین مطلع نباشد، ممكن است گول بخورد.  دبیر جشنواره سینما 
حقیقت در ادامه عنوان كرد: به نظر مي رسد مستندهاي جعلي در 
حال گسترش است و جايي براي خود پیدا مي كنند، اما آن چیزي 
كه براي ما در جشنواره سینما حقیقت اهمیت دارد، اصل واقعیت 
موجود است كه دخل و تصرفي در آنها ديده نمي شود. حال اگر گاهي 
مستندهايي اينچنیني راه پیدا مي كنند، اصل را بر صداقت فیلمساز 
مي گذاريم، با اين حال اگر سند يا كشفي داشته باشیم مي تواند سبب 
مخدوش شدن آن اثر شود.  حمیدي مقدم درباره پخش آثار مستند 
از شبكه هاي تلويزيون خاطر نشان مي كند: تلويزيون مهم ترين پايگاه 
براي مستند است. امسال همانند سنوات گذشته تلويزيون در كنار 
ما بود و شبكه هاي مختلف برنامه هاي جشنواره حقیقت را پوشش 
دادند. به ويژه شبكه مستند كه مدير آن عضو شوراي سیاستگذاري 

ماست و گفت وگوي دوطرفه اي داريم. بعد از جشنواره زندگي فیلم ها 
تازه آغاز مي شود. سؤال اين است كه اين فیلم ها قرار است كجا بروند؟ 
آيا در همان حلقه مخاطبان چند صدنفري مي مانند يا وارد توده هاي 
مردم مي ش��وند؟ اكنون پلت فرم ها و شبكه هاي نمايش خانگي به 
وجود آمده ا ند كه يك راه براي ديده شدن مستند است اما به زعم بنده 
هیچ  جايي بهتر و مؤثرتر از تلويزيون براي مستند نیست.  وي با اشاره 
به اينكه شبكه مستند اين راه را آغاز كرده است، مي افزايد: شبكه 4 
نیز با همكاري ما در حال تولید برنامه اي تخصصي است كه به نمايش، 
تحلیل و تفسیر مستند مي پردازد. اين برنامه از هفته هاي آينده روي 
آنتن مي رود. در گذشته مستند به عنوان میان برنامه بود اما اكنون 
شرايط فرق كرده است. مستند از فاخرترين رگه هاي حیاتي تلويزيون 
محسوب مي شود و بايد متناسب با همین هويت و شكل مستقل خود 
به نمايش دربیايد. بايد براي يك مستند، مثل يك سريال تبلیغ و تیزر 
رفت، بايد براي مستند احترام قائل شد تا آرام آرام جاي خود را در سبد 

تماشاي خانواده ها پیدا كند.

 مجيد انتظامي 
داور جشنواره موسيقي »نواي مهر« 

مجي�د انتظام�ي، عبدالجب�ار كاكای�ي و محم�د س�عيد 
ش�ریفيان آث�ار بخ�ش تك آهنگ نخس�تين جش�نواره 
مل�ي موس�يقي »ن�واي مه�ر« را ارزیاب�ي مي كنن�د. 
طبق اعلام سیدمرتضي حسیني، دبیر جشنواره ملي موسیقي »نواي 
مهر« و مديرگروه تلويزيوني ش��اهد، مجید انتظامي موسیقیدان، 
آهنگساز و مدرس مطرح موسیقي ايران، عبدالجبار كاكايي شاعر و 
ترانه سراي شناخته شده و محمد سعید شريفیان موسیقیدان باسابقه 
ايران داوران بخش تك آهنگ اين جش��نواره را تشكیل مي دهند.  
نخستین جشنواره ملي موسیقي »نواي مهر« از سوي اداره كل امور 
هنري معاونت فرهنگي و آموزشي بنیاد ش��هید و امور ايثارگران با 
هدف افزايش تولید آثار فاخر در حوزه هنر موس��یقي و بازشناسي 
محور هاي جريان ساز در حوزه هاي ش��عر، ترانه، موسیقي، سرود و 
نماهنگ، اسفند سال جاري برگزار مي ش��ود.  اين جشنواره داراي 
بخش هاي »تك آهنگ هاي تولیدشده توسط گروه هاي موسیقي 
در سراسر كشور«، »نماهنگ«، »س��رود دانش آموزي« و »سرود 
حرفه اي )گروه هاي كر(« است.  علاقه مندان براي شركت در نخستین 
جشنواره ملي موسیقي »نواي مهر« طبق اعلام فراخون تا پنجم دي 

فرصت دارند آثار خود را به دبیرخانه جشنواره ارسال كنند. 
............................................................................................................

موافقت با صدور پروانه نمايش 2 فيلم
ش�وراي پروانه نمایش فيلم هاي س�ينمایي با صدور پروانه 

نمایش دو فيلم موافقت كرد. 
به گزارش »جوان« به نقل از اداره كل روابط عمومي س��ازمان 
امور سینمايي و سمعي بصري، شوراي پروانه نمايش فیلم هاي 
س��ینمايي در جلس��ه اخیر با صدور پروانه نماي��ش براي فیلم 
»بلَیط« به تهیه كنندگي سیدعلیرضا س��جادپور وكارگرداني 
مرتضي رحیمي و »52 هرتز« به تهیه كنندگي ابراهیم اصغري 
و كارگرداني سجاد شهرياري موافقت كرد.  قابل ذكر است، فیلم 
سینمايي »52 هرتز« در شوراي بازبیني قبلي ديده شده و پس 

از انجام اصلاحات، پروانه نمايش آن صادر شد. 
............................................................................................................

فيلم »چپ، راست« نياز به اصلاح دارد
فيلم سينمایي »چپ، راست« 
به كارگرداني حامد محمدي 
براي نمای�ش عمومي، نياز به 
اعم�ال یكس�ري اصلاحات 
دارد و ای�ن موض�وع ب�ه 
ش�وراي صنف�ي نمایش هم 
كتب�اً اع�لام ش�ده اس�ت. 
محمدرضا فرجي، مديركل دفتر 
نظارت بر عرضه و نمايش فیلم سازمان سینمايي با اعلام اين خبر 
گفت: اين فیلم در دولت قبل هم از سوي شوراي پروانه نمايش 
مشمول اصلاحات ش��ده بود كه بخش��ي از آن اصلاحات از آن 
زمان همچنان، صورت نگرفته است.  او ادامه داد: تأكید سازمان 
سینمايي بر حل مشكلات فیلمسازان و صاحبان آثار از جمله فیلم 
»چپ راست« است تا از طريق تعامل دوسويه برخي ايرادات و 
اشكالات مطرح شده از سوي شوراي پروانه نمايش قبلي و كمیته 
بازبیني رفع شود تا سینماها شاهد تداوم رونق و اكران آثار جديد 
باش��ند.  مديركل دفتر نظارت بر عرضه و نمايش فیلم سازمان 
سینمايي با اشاره به لزوم همكاري و تعامل تهیه كنندگان عنوان 
كرد: طبیعي است تا زماني كه اصلاحات پیشنهادي شورا صورت 
نگیرد، به اكران عمومي نمي رس��د.  او يادآور شد: در دو جلسه 
قبل شوراي صنفي نمايش از س��وي نماينده سازمان سینمايي 
در شوراي صنفي اين موضوع به طور شفاهاً در شورا اعلام شد و 
هفته گذشته نیز طي نامه اي كتبي به شورا و پخش كننده فیلم 
ابلاغ گرديد.  وي در پايان گفت: در جلس��ه اي كه در روز شنبه 
27 آذر با حضور منوچهر محمدي، تهیه كننده اين فیلم در دفتر 
معاونت نظارت و ارزشیابي سازمان سینمايي تشكیل شد، اين 
موضوع به ايشان هم ابلاغ شد كه تا زمان انجام اصلاحات روي 
فیلم، نمايش آن از سوي سازمان سینمايي مورد پذيرش نیست و 
بايد پس از انجام اصلاحاتي كه ابلاغ شده، برنامه ريزي براي اكران 
آن انجام ش��ود، لذا تا انجام اصلاحات فیلم و بازبیني آن توسط 
شوراي صدور پروانه نمايش، امكان اكران اين فیلم وجود ندارد.  
وي اظهار داشت: از میان فیلم هاي سینمايي موجود چند مورد 
نیازمند اصلاح بودند كه برخي با همكاري و تعامل صاحبان آثار 

اكران شدند و برخي در نوبت اكران هستند. 

بيست وهفتمين جلد مجموعه پژوهشي شخصيت هاي 
مانا با محوریت زندگي، احوالات و آثار مش�فق كاش�اني 

راهي بازار نشر شد. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي انتشارات سوره 
مهر، جلد بیست وهفتم از مجموعه پژوهشي شخصیت هاي 
مانا، نوش��ته علي تقوي كه ب��ه زندگي و اح��والات و آثار 
مشفق كاشاني شاعر انقلاب اس��لامي اختصاص دارد، به  
تازگي از سوي انتش��ارات سوره مهر منتش��ر و راهي بازار 

است.  نشر شده 
تاكن��ون زندگینامه بزرگاني چون س��یدجعفر ش��هیدي، 
س��یدمحمد فرزان، مجید شريف واقفي، س��لمان هراتي، 
بهاءالدي��ن محلاتي، س��یداحمد خمیني، س��یدغلامرضا 
سعیدي، سیدمحمدعلي داعي الاس��لام و طاهره صفارزاده 
و قیصر امین پور در قالب اين  مجموعه منتش��ر شده است.  
مجموعه پژوهشي ش��خصیت هاي مانا توسط دفتر ادبیات 

انقلاب اسلامي حوزه هنري منتشر مي شود. 
گروه پژوهش ش��خصیت هاي مانا، ارديبهش��ت س��ال 88 
تش��كیل ش��د و با اس��تفاده از پرونده هايي كه در بايگاني 
»فرهنگ ن��ام  آوران معاص��ر« حوزه هنري وج��ود دارد، به 
زندگینامه افرادي كه گمنام يا كمتر شناخته شده هستند 
اما فعالیت هاي سیاسي، علمي، اقتصادي و هنري زيادي در 

انقلاب داشته اند، مي پردازد.  
علي تقوي ك��ه در جلد بیس��ت وهفتم اي��ن  مجموعه، به 
فعالیت هاي زنده ياد مش��فق پرداخته  اس��ت، مي گويد: با 
مهاجرت مش��فق به ته��ران، تحولي خاص در كار ش��عر و 
شاعري او ديده مي ش��ود. در اين تحول، چند عامل نقشي 
بسزا داشت، از جمله تلاش و همت مضاعف شاعر و شركت 
در انجمن هاي ادبي و همنش��یني ها و مراودات بس��یار با 
جمعي از شاعران معاصر، به  ويژه شاعراني كه در جدال سنت 

و تجدد، مشرب و مرامي میانه داشتند و سبك و شیوه كار 
آنان با روحیه مشفق سازگاري بیشتري داشت.  با پیروزي 
انقلاب اسلامي، مشفق بخش عمده اي از عواطف و مضامین 
شعري اش را معطوف به انقلاب و جنگ تحمیلي كرد. شعر 
او را در اين دوره، مي توان سند منظوم آرمان هاي انقلاب و 
شعارها و موضع گیري هاي خاص آن دوران نامید. افزون  بر 
اين، چند عامل در میزان خلاقیت و نوآوري ش��اعر در اين 
دوره تأثیرگذار بوده اس��ت، از جمله اينك��ه او بنا به دعوت 
برخي سازمان ها و نهادهاي انقلابي، پاره اي از مناصب اداري 
را نیز پذيرا ش��د و از س��وي ديگر، براي گردآوري و تدوين 
مجموعه شعرهاي ديگر ش��اعران در موضوعات گوناگون، 

وقت بسیار صرف كرده است.  
عباس كي منش مشهور به مشفق كاشاني 23مرداد ۱3۰4در 
كاشان به دنیا آمد. او تا مقطع كارشناسي ارشد را در دانشگاه 
تهران گذراند و سپس پیشه معلمي را برگزيد و براي 37سال 
در آموزش وپرورش ب��ه خدمت معلمي پرداخ��ت و بعدتر 
به ش��اعري روي آورد.  او از جمله ش��اعراني بود كه همواره 
اشعارش با مضمون هايي مذهبي چون دين، امامان معصوم و 
اعتقادات شیعه همراه بود. وی در جلسات شعري رهبر معظم 

انقلاب حضور داشت و شعرخواني مي كرد.

      صدا و سیما

روایت ضرغامي از باز كردن آرشيو سيما به روي مردم

من آرشيو را آزاد كردم
من آرشيو را آزاد كردم، مثلاً مي خواستيم دفاعيات گل سرخي را 
نشان بدهيم، خيلي چيز خوبي بود، مي گفتند امكان ندارد اینها 
محرمانه است. تظاهرات چپي ها در دانشگاه تهران، مي گفتند نه 
نمي توانيم، ولي من همه را نشان دادم و بازخوردش هم مثبت شد. 
يكي از شبهاتي كه در سال هاي اخیر در برخي رسانه ها مطرح شده، 
ماجراي انتقال آرشیوي از س��یما به خارج از كش��ور است. در اين 
خصوص گفت وگويي از عزت الله ضرغامي، رئیس اسبق صداوسیما 

در رسانه ها موجود است كه واقعیت موضوع را تبیین مي كند. 
ضرغامي درباره آرش��یو صداوسیما و نحوه اس��تفاده از آن در دوره 
رياستش در رس��انه ملي مي گويد: »آرش��یو مهجوري بود كه هیچ 
اس��تفاده اي از آن نمي شد. در يك س��ال اول حضور من، تصاويري 
منتشر شد كه تاكنون ديده نشده بود و اصلاً فضاي هنري و نمايشي 
ما با آن تصاوير دگرگون شد، يعني ظرف يك س��ال از دولت وقت 
كه دولت اصلاحات بود گرفته تا همه  جريان هاي سیاسي- چه در 
سخنراني هايش��ان و چه در نامه هاي مكتوب- از فضاي گس��ترده 
و جذاب آرش��یو در همان يك س��ال اول اظهار خرسندي و تعجب 
مي كردند، به ويژه تصاويري كه احساس مي شد قابل پخش نیست 
و تقريباً هر آن چیزي كه مطرح مي كردند قابل پخش نیست، ما آن 
را قابل پخش كرديم. از دفاعیات خسرو گل سرخي كه مهجور مانده 
بود تا تظاهرات چپ ها، كمونیس��ت ها، حزب ت��وده در دفاع از امام 
خمیني)ره( تا تصاوير دولت بازرگان، دولت موقت و شخصیت هاي اول 
انقلاب كه همه ممنوع بود، از نظر من هیچ خط قرمز و ممنوعیتي نبود 

و آنچه ديده شد، تحول بزرگ آرشیو در يك سال اول بود.«
ضرغامي يكي از كارهاي بزرگ صداوسیما را باز كردن آرشیو سیما 

به روي مردم دانس��ته و تصريح مي كند: »من در آرشیو را به روي 
مردم باز كردم. من آرشیو را نجات دادم. من آرشیو را آزاد كردم، مثلًا 
مي خواستیم دفاعیات گل سرخي را نشان بدهیم، خیلي چیز خوبي 
بود، مي گفتند امكان ندارد اينها محرمانه است. تظاهرات چپي ها در 
دانشگاه تهران، مي گفتند نه نمي توانیم، ولي من همه را نشان دادم و 

بازخوردش هم مثبت شد.«
ضرغامي درباره ادعاي س��رقت آرش��یو صداوس��یما نیز اينگونه 
توضیح مي دهد: اين يكي از دروغ هاي بزرگي است كه هر چي هم 
ما گفتیم كه آن كس��اني كه مدعي هستند بیايند توضیح بدهند، 
كسي توضیحي نداد، يك خبري را يك كسي از قول يك فردي در 
وزارت اطلاعات مطرح كرد كه يك كارمندي از صدا و سیما داشته 
از كشور خارج مي شده، در يك زماني يك فلشي همراهش بوده، 
يكسري از فیلم هاي آرشیو توي فلش بوده و بعد او را گرفتند، ضبط 
كردند، برخورد هم كردند تمام شد، اين تازه كل خبر است. اين با آن 

فضاسازي هاي نادرست شكل گرفت. 

      رويداد

رئيس پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامي مطرح كرد
مناسبات فقه و علوم انساني را باید جدي گرفت 
فرافكني نمي كني�م اما نمي ت�وان از این واقعيت چشم پوش�ي كرد كه 
بسياري از مشكلات جامعه ما ناشي از همين علوم انساني سكولار است 

كه در بخش هایي هم الحادي است. 
آيت الله علي اكبر رشاد، رئیس پژوهشگاه فرهنگ و انديشه اسلامي با بیان اين 
مطلب در افتتاحیه ششمین كنگره بین المللي علوم انساني اسلامي و پنجمین 
دوره جايزه جهاني علوم انساني اس��لامي گفت: موضوع علوم انساني بیشتر 
مسئله روز شده اس��ت كه در دور بعدي اين كنگره اشاعه و گسترش خواهد 
يافت.  رئیس پژوهشگاه فرهنگ و انديشه اسلامي گفت: يكي از موضوعات مهم 
و مرتبط با تحول در علوم انساني كه متولیان اين كنگره بايد به آن توجه كنند، 
اين است كه در كنار مجموعه كمیسیون هايي كه كنگره دارد، مجموعه اي براي 
فقه و علوم انساني نیز تشكیل شود.  وي ادامه داد: اگر بنا باشد كنگره هر دوره 
به موضوعات مختلفي بپردازد، يكي از موضوعات مهم، حیاتي، كاربردي و به 
شدت مورد تأيید همین مسئله مناسبات فقه و علوم انساني است.  رشاد رابطه 
علوم انساني و فقه را رابطه ای دوسويه دانست و گفت: علوم انساني امروز رقیب 
شريعت است، به طوري كه دين به ما نحوه س��بك زندگي را نشان مي دهد و 
علوم انساني هم اين ادعا را دارد كه با شاخه ها و رشته هاي مختلف همه شئون 
اجتماعي بش��ر را اداره مي كند.  وي تصريح كرد: عملًا علوم انساني در دنیا و 
كشور ما پیشي گرفته است و امروز بخش عمده اي از زندگي ما را علوم انساني 
س��كولار از غرب آمده در اختیار دارد. فرافكني نمي كنیم اما نمي توان از اين 
واقعیت چشم پوشي كرد كه بسیاري از مشكلات جامعه ما ناشي از همین علوم 

انساني سكولار است كه در بخش هايي هم الحادي است.

زندگي و احوالات مشفق كاشاني منتشر شد

شعر »مشفق« سند منظوم آرمان هاي انقلاب است


